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حمایت ایران از تلاش سازمان 
ملل برای کمک به افغانستان

شرایط بغرنج منطقه حاصل 
سیاست های غلط آمریکاست

دبیر شورای راهبردی روابط خارجی 
بر حمایت جمهوری اسلامی ایران از 
تلاش سازمان ملل برای کمک رسانی به 
مردم افغانستان تاکید کرد. سیدعباس 
عراقچی در دیدار مِتِ کنودسن، معاون 
نماینده ویژه دبیرکل سازمان ملل در 
امور افغانستان که در ساختمان شماره 
۲  شورای راهبردی روابط خارجی برگزار 
شد، در خصوص طیف گسترده ای از 
وضعیت  جمله  از  افغانستان  مسائل 
جاری در این کشور، نگرانی های امنیتی، 
تروریسم داعش و آینده حکمرانی در 
افغانستان رایزنی کرد. دبیر شورا در این 
دیدار، موضع ایران را پیگیری رویکرد 
مسائل  حل وفصل  برای  منطقه ای 
افغانستان، تشکیل دولت فراگیر در کابل، 
تضمین امنیت در این کشور و همچنین 
امنیت مرزی با جمهوری اسلامی ایران 
دانست و بر توجه ویژه کشورمان به مسائل 
افغانستان به ویژه با انتصاب نماینده ویژه 
رئیس جمهور در امور افغانستان تاکید 
کرد. وی با مسئول دانستن آمریکا در 
اوضاع نابسامان کنونی در افغانستان گفت: 
حضور آمریکا در منطقه غرب آسیا جز 
آشفتگی و نابسامانی برای مردم منطقه 
به دنبال نداشته است. معاون نماینده ویژه 
دبیرکل سازمان ملل در امور افغانستان 
هم در این ملاقات از نقش آفرینی موثر 
ایران در موضوع افغانستان قدردانی کرد.

طلعت بیک مصدق اف رئیس شورای 
امنیت ملی قرقیزستان صبح دیروز با 
دریابان علی شمخانی نماینده مقام 
معظم رهبری و دبیر شورای عالی 
امنیت ملی دیدار و پیرامون طیف 
وسیعی از همکاری های دوجانبه و 
منطقه ای و بین المللی با وی گفت وگو 
کرد.  در این دیدار طرفین بر گسترش 
همکاری های همه جانبه میان تهران - 
بیشکک در حوزه های سیاسی، امنیتی 
و اقتصادی تاکید کردند. دریابان 
شمخانی در جریان این ملاقات با اشاره 
به اشتراکات تمدنی و منافع و تهدیدات 
مشترک تصریح کرد: با برنامه ریزی 
مناسب می توان همکاری میان دو 
کشور در همه سطوح را گسترش و 
تعمیق داد. دبیر شورای عالی امنیت 
ملی کشورمان با تشریح ظرفیت های 
ایران در حوزه های ترانزیتی، انرژی، 
آی تی  فناوری،  پزشکی،  علمی، 
و شرکت های دانش بنیان، آمادگی 
جمهوری اسلامی ایران را برای توسعه 
همه جانبه همکاری میان دو کشور 
اعلام کرد. وی با اشاره به تحولات 
افغانستان خاطرنشان کرد، شرایط 
بغرنج کنونی منطقه به ویژه اوضاع 
افغانستان حاصل سیاست های غلط و 
بحران آفرین آمریکا در منطقه و بیش 
از ۲۰ سال تجاوز و اشغالگری واشنگتن 

در افغانستان است.  

لزوم تدوین افق بلند 
همکاری های ایران- قرقیزستان

وزیر امورخارجه کشورمان با رئیس شورای 
عالی امنیت ملی قرقیزستان دیدار و در خصوص 
موضوعات مورد علاقه دوکشور به گفت وگو و 
تبادل نظر پرداخت. حسین امیر عبداللهیان 
در این دیدار با تشریح سیاست دولت جدید 
ایران در حوزه همسایگان، تبادل هیأت ها در 
دوره اخیر بین دو کشور را گویای اراده طرفین 
برای ارتقاء همکاری ها و توسعه مناسبات 
دانست و بر ضرورت تدوین افق بلندمدت 
برای همکاری های بین دو کشور تاکید کرد.  
وزیر امورخارجه کشورمان با تبریک برگزاری 
موفق انتخابات اخیر پارلمانی قرقیزستان، 
زمینه سازی برای توسعه همکاری ها از طریق 
برقراری پروازهای مستقیم بین پایتخت های 
دو کشور به منظور تسهیل در رفت وآمد 
بازرگانان، هیات های سیاسی و گردشگران را 
مورد تاکید قرار داد. امیر عبداللهیان همچنین 
همکاری های دو کشور در حوزه حمل ونقل و 
ترانزیت و بهره برداری آزمایشی از کریدور ریلی 
قرقیزستان - بندر عباس برای برقراری ارتباط 
قرقیزستان به منطقه غرب آسیا را برای دو 

کشور با اهمیت دانست.

سـرمقــاله

برخی نمی خواهند توافق جدید بر اساس ۸۰ درصد پیشرفت 
مذاکرات در ۶ دوره قبلی که توسط تیم مذاکره کننده دولت حسن 
روحانی انجام شد، حاصل شود. وگرنه هیچ دلیلی وجود ندارد که تیم 
مذاکره کننده دولت رئیسی در اولین دور مذاکرات تمام توافقات این 
شش دور را کنار بگذارد و با ارائه بسته های پیشنهادی خود که واکنش 
همه طرف ها به همراه داشت، این گونه روند مذاکرات را رقم بزند. 
این دولت و حامیانش می خواهند از دید خود مذاکرات جدیدی را با 
ادبیات جدید شکل دهند که اگر توافقی حاصل شد آن را، نه بر اساس 
تلاش های دولت قبل که صفر تا صد آن توسط دولت سیزدهم انجام 
شده باشد. اینجاست که می بینید چگونه بازی های سیاسی و حزبی 
اکنون به مشکلات دامن زده است. اینجاست که نقش سیاست داخلی بر 
دیپلماسی خود را پررنگ تر از همیشه نشان می دهد. اکنون تنها کشوری 
که گذشت زمان اصلا به سود و نفعش نیست ایران است. آمریکایی ها 
با تحریم ایران مشکلی ندارند. اروپایی ها هم همین طور. حتی روسیه و 
چین هم مشکلی با این قضیه ندارند. اتفاقا پکن و مسکو بیشترین سود 
را از این وضعیت می برند. چون  از یک سو می توانند مدیریت پرونده 
هسته ای ایران را به دست بگیرند. چرا که به هر حال آنها در کنار اروپا و 
آمریکا نگران هستند. دوم آنکه به واسطه تحریم ها می توانند هر فشاری 
را بر ایران بیاورند، نفت ایران را مفت بخرند و کالاهای بی کیفیت و بی 
ارزش خود را به ایران قالب کنند. دیدید که همین روسیه محصولات 
کشاورزی ما را هم قبول نکرد. از همه اینها مهمتر اتفاقاً پرونده هسته ای 
ایران و لاینحل ماندن مذاکرات وین یک امتیاز بزرگتر برای چین و 
روسیه است و آن هم معامله کردن ایران در قبال اوکراین و تایوان است. 
یعنی چین و روسیه می توانند ایران را گروگان، وجه المصالحه و اهرم 
فشاری در برابر سیاست های آمریکا پیرامون اوکراین و تایوان قرار دهند. 
به عبارت دیگر مادامی که واشنگتن به دنبال فشار بر روسیه و چین در 
اوکراین و تایوان است، مسکو و پکن نیز سعی می کنند عملًا مذاکرات 
وین در همین شرایط باقی بماند تا به نوعی ایران هسته ای ابزار تهدیدی 
برای واشنگتن باشد. اینجاست که می بینید بازیگر تعیین کننده نیستیم، 

بلکه به مهره ای در دست ابرقدرت ها بدل شده ایم.

تبعات تاخیر در نتیجه مذاکرات

آزادی برخی دستگیرشدگان 
حوادث اصفهان

رئیس کل دادگستری استان اصفهان با اشاره 
به تشکیل شعبه ویژه ای در دادسرای مرکز استان 
برای رسیدگی به جرایم دستگیرشدگان حوادث ۵ 
آذر در اصفهان، از آزادی افرادی که تحت قرار و وثیقه 
بودند از دیروز با معرفی وکیل و وثیقه گذار خبر داد. 
حجت الاسلام جعفری افزود: تعدادی از محرکان 
اصلی بودند که آنهایی که بازداشت موقت داشتند 
حق اعتراض داشتند و به اعتراض آنها رسیدگی شده 
است. آنهایی که دادگاه اعتراض آنها را نپذیرفته، فعلًا 
در قرار بازداشت موقت می مانند و همه مراحل پرونده 
دستگیرشدگان عیناً طبق قانون پیگیری خواهد شد.

دانشگاه صنعتی شریف میزبان رئیسی
معاون فرهنگی وزیر علوم از برگزاری مراسم 
رسمی روز دانشجو در دانشگاه صنعتی شریف با حضور 
رئیس جمهور خبر داد. دکتر عبدالحسین کلانتری 
ضمن بیان این مطلب به تشریح برنامه رئیس جمهور 
به مناسبت روز دانشجو پرداخت و اظهار کرد: برنامه 
رسمی روز دانشجو با حضور آیت ا... رئیسی رئیس 
جمهور و وزرای علوم و بهداشت در دانشگاه صنعتی 
شریف برگزار خواهدشد. وی در ادامه تصریح کرد: 
مراسم رسمی بزرگداشت روز دانشجو ساعت ۱۰ صبح 
روز سه شنبه ۱۶ آذر در آمفی تئاتر دانشکده مدیریت و 
اقتصاد دانشگاه صنعتی شریف با رعایت پروتکل های 
بهداشتی و فاصله گذاری اجتماعی برگزار خواهد شد. 

تذکر معیشتی نماینده لاهیجان
نماینده لاهیجان در تذکرات شفاهی خود به 
مسئولان خواستار رفع مشکلات اقتصادی و معیشتی 
مردم شد. رسول فرخی میکال در تذکری شفاهی به 
وزیر جهادکشاورزی گفت: چندین بار کتبا و شفاها 
اعلام کرده ایم که یکی از مشکلات اساسی در استان 
گیلان عدم هماهنگی بین منابع طبیعی، بنیاد مسکن 
و جهادکشاورزی در خصوص ساخت وسازها است. وی 
در خصوص تعیین تکلیف رتبه بندی فرهنگیان نیز 
تذکر داد و گفت: همسان سازی حقوق بازنشستگان 
لشگری، کشوری و تامین اجتماعی صورت گیرد. 
نماینده مردم لاهیجان به وزیر بهداشت نیز تذکر داد 
و خواستار تامین اعتبار بیمارستان شهرستان های 
لاهیجان، سیاهکل و دیلمان شد. عضو کمیسیون 
امورداخلی کشور و شوراها تذکراتی در خصوص 
وضعیت اقتصادی و معیشت مردم نیز به مسئولان 

ذی ربط داشت.

 تقدیر از خدمات آیت ا... جنتی 
رئیس ستاد کل نیروهای مسلح در پیامی از 
خدمات آیت ا... جنتی در ریاست شورای هماهنگی 
تبلیغات اسلامی تقدیر کرد. در بخشی از پیام 
سرلشکرپاسدار محمد باقری آمده است: »بی شک 
موفقیت های این مجموعه مبارک به عنوان یکی از 
کانون های پرچمدار مردمی و قدرت بسیج کنندگی 
کشور و ارگان ها و نهادهای انقلابی نظام مقدس 
جمهوری اسلامی به ویژه در آوردگاه های حساس و 
سرنوشت ساز مواجهه با توطئه ها و فتنه آفرینی های 
گوناگون نظام سلطه و صهیونیسم برای تضعیف انقلاب 
و تسلیم ایران و ایرانی که تبلور آن در مناسبت های 
ملی و انقلابی متعدد از جمله در ایام ا... ۲۲ بهمن، 
روزجهانی قدس، ۹ دی، ۱۳ آبان و ... ملموس و جهانی 
شده است؛ همواره پشتوانه قدرت سازی برای صیانت 
از امنیت و منافع ملی و پیش روندگی و پیش برندگی 
آرمان ها و اهداف متعالی و تمدن ساز انقلاب تحت 

زعامت امامین انقلاب اسلامی به شمار می رود.«

نشت اطلاعاتی رخ نداده است
مرکز رسانه قوه قضائیه اعلام کرد که هیچ نشت 
اطلاعاتی در سامانه های قوه قضائیه رخ نداده است. 
مرکز رسانه قوه قضائیه اعلام کرد: در پی انتشار 
مطلبی در خصوص نشت بانک اطلاعاتی مربوط به 
وکلا در دستگاه قضا، کسب اطلاع مرکز رسانه قوه 
قضائیه از مرکز آمار و فناوری قوه حاکی از آن است 
که این موضوع مربوط به پایگاه مستقل کانون وکلای 
دادگستری است و هیچ ارتباطی با سامانه های مرکز 

آمار و فناوری اطلاعات قوه قضائیه ندارد.

خبـــر

آرمان ملی: رئیس دفتر رئیس جمهور اظهار کرد: یکی 
از سیاست های کلی دولت سیزدهم برقراری ارتباط با دیگر 
کشورها، فعال کردن دیپلماسی و توجه به همسایگان است و 
در همین راستا حضور رئیس جمهور در پانزدهمین اجلاس 
سازمان اکو با رویکرد توسعه روابط اقتصادی کشورهای عضو 
سازمان اکو در حوزه های گوناگون شکل گرفت. غلامحسین 
اسماعیلی گفت: انتخاب یک رابطه آسیامحور در عرصه های 
تجاری، انرژی، محیط زیست و همچنین استفاده از اقتصاد 
دیجیتال و پلتفرم های گوناگون آن و ارتباط فیبرنوری میان 
کشورهای عضو سازمان و کشورهای همسایه با یکدیگر از 
دیگر رویکردها و اهداف رئیس جمهور در این دوره از اجلاس 
سازمان اکو به شمار می رود. وی با اشاره به دستاوردهای 
سفر رئیس جمهور به تاجیکستان و حضور در اجلاس 
شانگهای افزود: از روزی که به تاجیکستان سفر کردیم تا 
روزی که به عشق آباد رسیدیم حجم مبادلات تجاری و 
صادرات ایران به تاجیکستان به حدود سه برابر رسیده بود. 
اسماعیلی اظهار کرد: در حال حاضر بر اثر تحریم های ظالمانه 
با ناملایمات و مشکلاتی مواجه هستیم اما در گام اول معتقد 
به خنثی سازی تحریم ها هستیم؛ معتقدیم با ارتباطات کاملا 
اصولی با کشورهای منطقه می توانیم آنها را خنثی کنیم و 

در گام های بعدی هم رفع تحریم ها را انجام خواهیم داد، 
اما تا همین مرحله هم نشان دادیم با وجود تحریم ها، با 
اراده قوی و ورود به موضوعات از موضع اقتدار توانسته ایم 
کارمان را پیش ببریم. وی ادامه داد: مردم به یاد می آورند 
 FATF روزی در ایران گفته می شد که نمی توانیم بخاطر
واکسن کرونا وارد کنیم، اما امروز می بینید که ۱۲۰میلیون 
دوز واکسن وارد ایران شد. این عمل باوجود تحریم ها 
اتفاق افتاد. تحریم ها وجود دارد اما قابل خنثی سازی است، 
البته اگر اهل فکر و اندیشه باشیم. رئیس دفتر رئیس جمهور 
در ارتباط با مذاکرات ۱+4گفت: در این مذاکرات کاملًا 
جدی هستیم. با اراده و جدیت و بابرنامه وارد این دور از 
مذاکرات شده ایم. در این مذاکرات نتیجه گرا هستیم و 
به دنبال نتایج مناسب هستیم هدف نهایی ما برداشتن همه 
تحریم هاست. وی افزود: متاسفانه برخی در حال وهوای 
انتخابات مانده اند اما باید بدانند انتخابات تمام شده وآقای 
رئیسی رای آورده و رئیس جمهور ایران است. وی عنوان کرد: 
در این صد روز از زمان استقرار دولت، بخش قابل توجهی 
از دولت درگیر انتصاب ها مسئولان مختلف بوده است اما 
همزمان, با همه توان و قدرت و کار شبانه روزی، کارها را 
رها نکرد. اسماعیلی ادامه داد: هر زمانی که در این زمینه 

تصمیمی گرفته شود به تعبیر آقای رئیس جمهور، مردم را 
غافلگیر نخواهیم کرد و شفاف و در مقطع مناسب، تصمیم 
را به اطلاع مردم می رسانیم و دولت، مردم را محرم و خود را 
خدمت گزار مردم می داند. رئیس دفتر رئیس جمهور درباره 
خبررسانی هایی که در زمینه انتصاب های خانوادگی در 
دولت انجام شده بود، عنوان کرد: این از ظلم ها و خطاهایی 
بود که برخی از افراد در حق این دولت انجام دادند و ذهنیت 
سازی غیر واقعی در جامعه انجام شد؛ بسیاری از افرادی که 
این ادعا را کردند همکاران به آن ها مراجعه کردند تا مصداق 
را بگویند اما هر کدام از مصادیقی را که گفتند خلاف واقع بود 
. وی اضافه کرد: خواستند به اعتمادی که دولت در دل مردم 
ایجاد کرده است، آسیب بزنند و شاید هم عامدانه بود؛ زمانی 
که دیدند در نظرسنجی های داخلی و بین المللی، این دولت 
و رئیس جمهور بعد از انتخابات رشد فزاینده محبوبیت های 
اجتماعی پیدا کرده است به داستان سرایی و ادعای 
انتصاب های فامیلی پرداختند. رئیس دفتر رئیس جمهور 
گفت: البته برخی افراد از جمله نمایندگان مجلس گفتند که 
می خواستند تذکر دهند تا دولت گرفتار این وضعیت نشود و 
دولت هم این تذکر را می پذیرد و تاکنون گرفتار این وضعیت 

نشدیم و گرفتار هم نخواهیم شد.

علی بیگدلی
تحلیلگر مسائل بین الملل 

یـــادداشت

جوابیــــه

تقریبا از همان ابتدا هم برای بسیاری از تحلیلگران روشن بود که 
چیزی به نام رویکرد ضد آمریکایی در جریانی به نام طالبان وجود 
ندارد. طالبان صرفا در داخل افغانستان دعوایی بر سر قدرت داشتند و 
آنچه از جزئیات توافقنامه دوحه منتشر شده، مواضع و عملکرد آن ها 
هم موید همین مساله است. بر اساس اظهارات معاون سخنگوی 
طالبان قرار بوده در مذاکرات دوحه درباره آزادسازی دارایی های 
مسدود شده افغانستان در آمریکا، اجرای کامل توافقنامه دوحه و 
برقراری روابط دیپلماتیک میان آمریکا و طالبان گفت وگو شود. در 
واقع شاهد هستیم که هنوز هم نگاه طالبان برای حل مسائلش به 
غرب است و تلاش می  کند مسائلش را از طریق نگاه به غرب حل کند و 
این سفر را هم در همین چارچوب می توان ارزیابی کرد. بعد از تحویل 
گرفتن دولت از سوی طالبان، آن ها با مشکلات جدی در حکومت داری 
مواجه شدند. با وجود این چالش ها، آن ها متوجه شدند که باید به 
سمت قدرت های جهانی گرایش پیدا کنند و با توجه به اینکه ساختار 
اقتصاد افغانستان هم پیش از این به کمک های قدرت های بیرونی 
وابسته بود، طالبان راه دیگری برای حل مشکلات خود نمی  شناسد. 
مهم ترین چالش در شرایط فعلی برای طالبان، چالش حکومت داری 
است. آن ها باید بتوانند با این چالش کنار بیایند و با توجه به اینکه 
سرمایه های اقتصادی و انسانی که می  توانستند در حل این چالش 
به طالبان کمک کنند، از افغانستان خارج شده  اند و طالبان امکانات 
کمی در اختیار دارند، امکان قرار گرفتن آن ها در مسیر حکومت داری 
مثبت بسیار کم است. طالبان روز به روز با چالش های جدی تری در 
مسیر حکومت داری مواجه خواهند شد. برخی افراد در درون طالبان 
برای برجسته کردن رویکرد منطقه گرایی در قبال رویکرد غرب گرایی 
فعال شده اند. در میان طالبان یک دستی در این رابطه وجود ندارد و 
شاهد گرایش های مختلف و بعضا متضاد در درون این جریان هستیم. 
برخی جریانات نگاه های منطقه  ای و برخی دیگر نگاه های بین المللی 
دارند و البته دسته ای دیگر هم کلا نگاه به بیرون را منتفی می دانند. 
به نظر می رسد طالبان در شرایط فعلی و با توجه به مشکلات متعدد 
افغانستان، تلاش می کند همه امکانات موجود را بسنجد و با توجه به 
امکاناتی که دارد هر اقدامی را در دستور کار قرار دهد. طالبان از هیچ 
جریان، امکان و بازیگری چشم  پوشی نخواهد کرد، در همین چارچوب 
است که می توان به این نتیجه روشن رسید که رویکرد ضد غربی در 
درون این جریان اساسا معنا و مفهومی ندارد. مذاکرات دوحه می تواند 
یک قدم به پیش برای آن ها محسوب شود اما نتایج آن بستگی به 
امتیازاتی دارد که طالبان پشت پرده به آمریکا و کشورهای اروپایی 
می دهد. اگر طالبان امتیازات قابل توجهی برای غرب قائل شود، شاهد 
برخی گشایش ها خواهیم بود. خصوصا اینکه در شرایط فعلی دغدغه 
آمریکا، قدرت گرفتن چین از کانال پاکستان در معادلات افغانستان 
است و آمریکا بر منافع راهبردی اش در این زمینه تاکید خواهد کرد. 
بنابراین اگر طالبان بتوانند علاوه بر تضمین های پیشین، تضمین های 
لازم را در خصوص عدم همکاری با گروه های افراط گرای بین المللی 
به غرب دهند و همچنین اجازه ندهند چینی ها میدان دار اصلی 
افغانستان شوند، شاید قدمی به پیش برداشته شود و غربی ها برخی 

امتیازات جزئی را برای آن ها قائل شوند.

در پاسخ به مطلب مندرج درصفحه یک و دو- جوابیه زیر به تفکیک موضوع 
در ۳ بند ارسال می شود. از این رو، مقتضی است طبق ماده ۲۳ قانون مطبوعات، 
جهت تنویر افکار عمومی جوابیه این شرکت درج گردد. ۱ - دوتابعیتی بودن: 
مدیرعامل کنونی شرکت ملی صنایع مس ایران تنها تابعیت کشور عزیزمان 
ایران را دارد و در ردیف اشخاص دو تابعیتی نیست. بدیهی است در صورت 
وجود هر گونه سند برای این ادعا این شرکت از انتشار آن استقبال می کند. 
۲ - عدم پرداخت حقوق به کارگران: تاکنون حقوق کارکنان و کارگران عزیز و 
سختکوش صنعت مس به تعویق نیفتاده است و این شرکت هیچگونه معوقه 
به کارکنان و کارگران خود ندارد. ۳ - تصویب واگذاری خودرو به مدیران در 
مجمع فوق العاده: درخصوص تصویب واگذاری خودرو به مدیران در مجمع 
فوق العاده این شرکت اعلام می دارد که در هیچیک از مجامع این شرکت بحث 

واگذاری خودرو به مدیران مطرح نشده است.

 شرط موفقیت مذاکرات طالبان و آمریکا 
در دوحه

پاسخ شرکت مس به گزارش»آرمان ملی«در 3 بند:

تاکنون پرداخت حقوق در صنعت مس تاخیر نداشته

غلامحسین اسماعیلی:

باجدیت وارد مذاکرات شدیم
 هدف ما برداشتن همه تحریم هاست           برخی در حال و هوای انتخابات مانده اند

دیدگاه
شرایط بهبود اقتصادی سال 1401 
ادامه از صفحه یک/  قیمت دلار را نباید کمتر از وضع 
فعلی بدانیم و قطعا با یک نرخ ملایمی قیمت دلار بالا خواهد 
رفت و قیمت های کالاها و خدمات مصرفی هم که تورم 
باشد، افزایش خواهد یافت و دولت هم واقعا کاری نمی تواند 
بکند و وضع موجودی هم که دولت دارد هیچ طرح و برنامه 
مشخصی ندارد و فقط شعار و کلی گویی شاهد هستیم و با 
این وضعیت نباید انتظار بهبود وضعیت اقتصادی را داشته 
باشیم و روند افزایشی در سال ۱4۰۱ تداوم خواهد یافت. در 
دنیا پایه اصلی مخارج دولت ها، درآمد مالیات است. مالیات 
منبع درآمد پایدار کشورهاست و ما هم در کشورمان باید 
همین اساس را در پیش بگیریم ولی متاسفانه برخی از 
نهادها از پرداخت مالیات معاف هستند و همچنین خصوصا 
بنگاه های حقوقی فرار مالیاتی دارند که متاسفانه رقم قابل 
توجهی هم هست. اگر دولت بتواند طراحی کند که چگونه 
جلوی فرار مالیاتی را بگیرد و معافیت مالیاتی نهادها هم 
حذف شود، رقم قابل توجهی برای جبران کسری بودجه 
است ولی کسری بودجه اکنون یکی از معضلات کشوراست 
که در وهله اول غیر از مالیات، باید بحث صرفه جویی در 
هزینه های جاری را داشت. بسیاری از دستگاه ها ونهادهای 
فرهنگی هستند که از دولت بودجه می گیرند. نباید نهادهایی 
را که در طول سده های مختلف مستقل زندگی کرده اند را 
تابع بودجه دولت کنیم و بودجه دولت را صرف کارهای مولد 
و تولیدی نکنیم. لذا اگر درهزینه های جاری صرفه جویی 
شود، اگر اموال زائد دولت که زیاد هم است به فروش برسد، 
اگرمالیات به درستی گرفته شود و جلوی فرارمالیاتی را 
بگیریم و نهادها را از معافیت مالیاتی حذف کنیم و در 
سطح وسیع تر و بلندتر اگر بخواهیم نگاه کنیم، مسائل مان 
را با دنیا و کشورهای همسایه حل کنیم و بحث برجام را 
براساس منافع ملی و شرایط کنونی نامساعد مردم حل 
کنیم و همچنین مشکل اف ای تی اف را حل کنیم، در آن 
صورت کشور یک مسیر تحولی و توسعه و پیشرفت را طی 

خواهد کرد.

آرمان ملی« تحولات پیرامون مذاکرات توافق هسته ای را بررسی می کند:

برجام درکشاکش ایران و غرب 
 علی باقری: از خواسته هایمان عقب نشینی نمی کنیم

آرمان ملی: هفتمین دور مذاکرات وین در حالی به 
پایان رسید که طرفین بدون توافق وین را ترک کردند 
و بنا شده تا چهارشنبه هفته جاری پس از چند روز وقفه 
دوباره مذاکرات ازسرگرفته شود. این در حالی است 
که تیم مذاکره کننده ایران به ریاست علی باقری کنی 
معاون سیاسی وزارت خارجه دو طرح پیشنهادی یکی 
درباره لغو همه تحریم ها و دومی درباره اقدامات ایران 
برای بازگشت به تعهدات برجامی اش ارائه کرده است. 
طرف های باقیمانده در برجام طرح های پیشنهادی ایران 
را به ایالات متحده آمریکا داده اند که به طور غیرمستقیم 
و باواسطه اروپایی ها در حال مذاکره با ایران است.  اما به 
اذعان برخی تحلیل گران بین المللی این همان نقطه ای 
است که موجب پایان زود هنگام دور هفتم مذاکرات وین 
شده و اروپایی ها را نسبت به رسیدن به توافقی زودهنگام 
مایوس ساخته است. آن طور که به نظر می رسد ظاهرا دو 
طرف بر سر نحوه احیای برجام با هم توافق نظر ندارند. 
هرچند که علاوه بر دو سند پیشنهادی ایران ظاهرا سند 
سومی هم در کار است که به زودی به طرف های برجام داده 
می شود و ایران در این سند سوم درخواست خود مبنی بر 
ارائه ضمانت عدم خروج مجدد آمریکا از توافق هسته ای 
و راستی آزمایی لغو تحریم ها را در آن شرح داده است. این 
در شرایطی است که اروپایی ها درخواست های ایران در دو 
سند اولیه را حداکثری خوانده اند و گفته اند این سند ها 
عملا کنار گذاشتن همه توافق هایی است که دولت بایدن 
با رئیس جمهور قبلی ایران یعنی حسن روحانی انجام 
داده بود. در بیانیه ای که دیپلمات های ارشد اتحادیه اروپا 
منتشر کرده اند آمده برخی تغییرات درخواستی ایران با 
برجام سازگاری ندارد و روشن نیست که چطور این شکاف 
قرار است در یک زمان بندی واقع بینانه از بین برود. با 
این حال بر خلاف طرفین اروپایی مذاکره که دور هفتم 
را نه چندان امیدوارکننده برای رسیدن به توافق قلمداد 
می کنند اما طرف ایرانی رویکرد خود را از موضع عزت و 
حق طلبی خوانده و باقری، رئیس تیم مذاکره کننده گفته 
پیشنهادی داده ایم که اروپایی ها نمی توانند رد کنند. در 
شرایطی که فضای جامعه متاثر از عدم  توافق اولیه در دور 
هفتم مذاکرات قرار دارد و قیمت ارز در همین جهت در 
نوسان است مشخص نیست که در نهایت مذاکرات احیای 
برجام چه نتیجه ای حاصل خواهد کرد. آنچه مسلم 
است  خروجی مذاکرات وین در بازگشت طرفین به هتل 
کوبورگ دوگام  تحت عنوان توافق یا فروپاشی خواهدبود 

که هر کدام پیامدهای خاص خود را خواهد داشت. 

  آخرین وضعیت
یک مقام ارشد وزارت امورخارجه در خصوص آخرین 
وضعیت گفت وگو های وین اظهارداشت:  این اولین دور از 
مذاکراتی بود که توسط دولت جدید جمهوری اسلامی 
ایران برگزار می شد و با درنظر داشتن بن بست های 
حل نشده در دور ششم، از پیش مشخص بود که قرار 
نیست در این دور از گفت وگوها به نتیجه نهایی رسید. با 
این وجود، دولت بر این عقیده بود که هیأت مذاکره کننده 
باید در این دور از گفت وگوها هم از منظر تخصصی و 
ترکیب نفرات و هم در زمینه متون و پیشنهادات با دست 
پر در وین حاضر شود، چراکه اولا هیات مذاکراتی اعزامی 
بنابر ماموریت برای دستیابی به یک توافق خوب عازم 
وین شده بودند و ثانیا پیش بینی می شد که برخی از 
طرف های مقابل ممکن است در این دور از گفت وگوها، 
جمهوری اسلامی ایران را به عدم جدیت و عدم ارائه 
پیشنهادات روشن متهم کند. دولت جدید اساسا با 
رویکردی عمل گرایانه و طراحی روشن وارد گفت وگوها 
شده و پیش از سفر هیأت به وین، پیشنهادهای ایران 
نهایی شده و برای ارائه به طرف مقابل آماده بود. وی 
گفت: لازم به تاکید است که متن پیشنهادی ایران مبتنی 
و براساس پیش نویس ۶ دور قبل بوده و همان متن مبنا 
قرار گرفته و اصلاحات و پیشنهادهای مورد نظر ایران بر 
روی متن مشخص شده و ارائه گردیده اند. این پیشنهادها 
از آن جهت که کاملا منطبق بر برجام ارائه شده اند طبیعتا 
حداکثری نبوده و نیستند اما متاسفانه رویکرد طرف مقابل 
نسبت به تعهداتش حداقلی است. این مقام وزارت خارجه 
بیان کرد: تصور من این است که به ویژه طرف های اروپایی 
و همینطور آمریکا که مرتبا با این سه کشور در ارتباط 
است، انتظار آن را نداشتند که ایران در این مرحله با 
متنی کامل که هم در انطباق با برجام و قطعنامه ۲۲۳۱ 
شورای امنیت است و هم اصول مشترک گفت وگوهای 
ادوار پیشین را حفظ کرده، وارد مذاکرات شود. این مقام 
ارشد وزارت امورخارجه  در خصوص محتوای سندهای 
ارائه شده بیان کرد: پیش نویس نخست که به موضوع رفع 
تحریم های ظالمانه و غیرقانونی علیه ایران می پردازد، 
دربرگیرنده تعهدات رفع تحریم ها از سوی آمریکاست. 
یکی از نکاتی که در گفت وگوها با طرف مقابل مورد تأکید 
قرار گرفته، این است که کلیه تحریم های وضع شده در 
چارچوب سیاست فشار حداکثری با هدف روشن از میان 
برداشتن برجام طراحی شده و از این رو تمام این تحریم ها 
با برجام در ارتباط هستند. سند دیگر نیز گام های هسته ای 

جمهوری اسلامی ایران و کیفیت توقف گام های جبرانی، 
در صورت رفع تحریم ها را تشریح می کند. در این خصوص 
نیز تأکید شده است که تا زمانی که نحوه رفع تحریم ها 
روشن و اجرایی نشده، نمی توان از جمهوری اسلامی ایران 
انتظار داشت که گام های جبرانی خود را که نه یک اقدام 

اولیه، بلکه واکنشی به تحریم ها بوده اند، متوقف نماید.
  پیشنهادهای ایران مبنای مذاکره

مذاکره کننده ارشد ایران در مذاکرات وین اظهار 
داشت: جمهوری اسلامی ایران از خواسته های خود در 
مسیر فعال سازی دوباره قرارداد هسته ای سال ۲۰۱۵ و 
لغو تحریم ها عقب نشینی نخواهد کرد. علی باقری گفت:  
با توجه به این که این آمریکا بود که در سال ۲۰۱۸ از توافق 
خارج شد، بنابراین واشنگتن باید گام نخست را بردارد. 
معاون سیاسی وزیر امورخارجه بیان کرد: پیشنهادهای 
ارائه شده از جانب تهران به گروه 4+۱ در روند مذاکرات 
وین مستند و منطقی است و به همین دلیل می تواند 
مبنایی برای مذاکرات باشد. ایران در این مذاکرات 
برنامه های خود را در قالب دو متن پیشنهادی، یکی با 
موضوع لغو تحریم های ظالمانه وغیرقانونی و دیگری با 
موضوع هسته ای به طرف مقابل ارائه کرد. این پیشنهادها 
مبنایی برای مذاکره است و طرف مقابل باید پاسخ 
مستند به پیشنهادهای تیم ایران ارائه کند. وی ادامه 
داد: در صورت پذیرش دو پیشنهاد قبلی که به طرف 
مذاکره کننده ارائه شده است، ایران پیشنهاد سوم را نیز 

ارائه خواهد داد.
  ابزارهای خود را داریم

یک مقام ارشد وزارت امورخارجه آمریکا مدعی شد 
ایالات متحده در حال تصمیم گیری است و برای جهانی 
که در آن بازگشتی به توافق هسته ای وجود ندارد، آماده 
می شود. وی  سپس در ادامه تلاش برای انداختن توپ در 
زمین ایران و مقصر جلوه دادن آن، گفت: تاریخ از سرگیری 
برای ما بسیار کمتر از این اهمیت دارد که آیا ایران آماده 
بازگشت با یک نگرش جدی است یا خیر. تاکنون آنچه ما 
دیده ایم متأسفانه خلاف این را نشان می دهد. رسانه های 
آمریکایی  می گویند، در حالی که دولت بایدن هیچ 
احتمالی را رد نکرده، تأکید کرده است که همراه با شرکای 
خود در اروپا، تعدادی از آنچه این مقام »ابزار« خواند را در 
اختیار دارد تا در صورت امتناع ایران از پایبندی مجدد به 
توافق، به کار بگیرد. این ها شامل تحریم های اضافی ایالات 
متحده و همچنین اعمال مجدد تحریم های بین المللی 

است که به عنوان بخشی از توافق اولیه لغو شده بودند.

مجتبی نوروزی
 تحلیلگر مسائل بین الملل

آرمان ملی: صبح دیروز برخی از مردم 
محلی و فعالان شبکه های اجتماعی از 
سقوط یک فروند پهپاد در شهرستان 
کوهرنگ خبر دادند.این شبکه ها اعلام 
کردند که مردم محلی سقوط یک فروند 
پهپاد را در این شهرستان مشاهده و 
ویدئویی از آن منتشر کرده اند. این 
منتشر  را  فیلمی  محلی،  شبکه های 
کرده اند که یک فروند بالگرد در حال 
جابه جایی یک پهپاد در روستای میهه 
از  یکی  است.  کوهرنگ  شهرستان 
مسوولان شهرستان کوهرنگ صحت 
این فیلم منتشر شده در فضای مجازی 
را تایید کرده اما از جزییات آن اظهار 
بی اطلاعی کرد. این منبع مطلع صبح 
یکشنبه به ایرنا گفت: یک فروند پهپاد 
در روستای میهه از توابع شهرستان 
کوهرنگ سقوط کرد.  وی در عین حال 
افزود: تاکنون هیچ گونه اطلاعاتی در 
خصوص این پهپاد در دست نیست و اخبار 
کاملی اطلاع رسانی نشده است. به گزارش 
ایرنا، چلگرد مرکز شهرستان کوهرنگ در 
۹۰ کیلومتری مرکز چهارمحال وبختیاری 
اساس مشاهدات  بر  واقع شده است. 
محلی این پهپاد با بالگرد از ارتفاعات 
پایین آورده شد و پس از آن با جرثقیل 
از روستای میهه منتقل شده است. پهپاد 
پیداشده در حوالی کوهرنگ شبیه پهپاد 
 RQ-۱۷۰ ایرانی سیمرغ و آمریکایی
است صداوسیما  با انتشار این عکس ها 
از انتقال پهپاد سقوط کرده در حوالی 
روستای میهه کوهرنگ نوشته که پهپاد 
 RQ-۱۷۰ مذکور »پهپاد ایرانی سیمرغ و

امریکایی است.« همچنین آورده شده که 
»براساس گزارش های تائید نشده، این 
پهپاد ابتدا با بالگرد از ارتفاعات پایین 
آورده شده و سپس با کامیون و تریلی از 

محل منتقل شده است.«
  علت چه بود؟

معاون سیاسی،امنیتی و اجتماعی 
استاندار چهارمحال وبختیاری گفت: 
یک پهپاد که در روز پنج شنبه گذشته 
به حرکت  ابرها  بارورسازی  برای 
نامساعد  به دلیل شرایط  درآمده بود، 
فرود اضطراری داشت. جعفر مردانی با 
اشاره به فرود اضطراری یک پهپاد در 
کوهرنگ  شهرستان  روستای»میهه« 
چهارمحال وبختیاری،  استان  در 
اظهارداشت: این پهپاد روز پنج شنبه 
گذشته ۱۱ آذرماه ۱4۰۰ با مأموریت 
بارورسازی ابرها به سمت غرب استان 
از فرودگاه شهرکرد به حرکت آمده بود 
تا براساس مسیر از پیش تعیین شده و 
استفاده از تجهیزات تخصصی اقدام به 

بارورسازی ابرهای منطقه کند. مردانی 
درباره علت این فرود اضطراری ابراز کرد: 
پهپاد یادشده یک ساعت بعد از پرواز و 
انجام مأموریت به علت شرایط نامساعد 
جوی در شهرستان کوهرنگ  اقدام به 
فرود اضطراری کرده است. معاون سیاسی، 
امنیتی و اجتماعی استاندار چهارمحال و 
بختیاری همچنین تأکید کرد: براساس 
پروتکل های پروازی این نوع از پرنده ها 
در شرایط اضطراری، با استفاده از چتر 
مخصوص اقدام به فرود می کنند تا بدون 
خسارت یا با حداقل خسارت ممکن به 
زمین برسند. وی همچنین درباره تصاویر 
منتشرشده در فضای مجازی نیز گفت: بعد 
از اقدام به فرود اضطراری و رهگیری پرنده 
توسط سایت پروازی، پرنده با استفاده از 
یک فروند بالگرد از منطقه فرود که در 
روستای میهه بود به نزدیک ترین جاده 
منتقل و از آنجا با استفاده از یک دستگاه 
تریلر از طریق جاده به مبدأ پروازی خود 

منتقل شده است.

  از کوهرنگ تا نطنز
اتفاقات کوهرنگ پس از حادثه نطنز 
رخ داد که در نوع خود قابل تامل است. یک 
روز پس از توقف مذاکرات دور هفتم وین، 
شنیده شدن صدای انفجار در نطنز توجه 
رسانه های داخلی و خارجی را به خود جلب 
کرد و روایت های متفاوتی از آن منتشر شد. 
در دقایق اولیه شنیده شدن صدای انفجار 
روز گذشته در نزدیکی نطنز، خبرگزاری 
رسمی دولت، ایرنا نوشت انفجار در فاصله ۲۰ 
کیلومتری از تاسیسات هسته ای این شهر رخ 
داده است. تسنیم شدت انفجار را تایید کرده 
و نوشت شدت انفجار به حدی بود که موج آن 
باعث آسیب به درب بعضی خانه ها شده است. 
فارس هم اذعان کرده شنیده های غیررسمی 
از انهدام یک پهپاد ناشناس حکایت دارد. 
این خبرگزاری نوشت صدای انفجار زمان 
کوتاهی شنیده شده و بعد از آن قطع شده. 
همچنین نور شدیدی همزمان در آسمان 
دیده شده و بنابر شنیده های غیررسمی 
یک پهپاد ناشناس در این منطقه منفجر 
شده است اما  نور نیوز نوشت؛ بر اساس 
آخرین اطلاعات دریافتی از منطقه، شلیک 
موشک پدافندی در آسمان منطقه بادرود با 
هدف آزمایش واکنش سریع نسبت به تهاجم 
احتمالی شلیک و با هدایت سایت پدافندی 
منطقه در آسمان منفجر شده است. البته 
میرتقی خانی سخنگوی ارتش انفجار را 
یک رزمایش خواند و گفت: برای ارزیابی 
آمادگی میدانی، یکی از سامانه های موشکی 
منطقه آزمایش شد. این گونه تمرینات با 
هماهنگی کامل شبکه یکپارچه پدافندی 

صورت می گیرد و جای نگرانی وجود ندارد.

برخی از مردم محلی از سقوط یک پهپاد در کوهرنگ خبر دادند 

فرود اضطراری بود نه سقوط


